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En forskningsrapport
betalt af Dansk Energi
tegner et negativt bil-
lede af de hollandske
erfaringer med opsplit-
ning af elselskaber.
Hollandske forskere
mener dog, at erfarin-
gerne har været stik
modsat. Rapporten
indgår i den politiske
proces, der kan ende
med et for branchen
uønsket indgreb.

En forskningsrapport betalt
af interesseorganisationen
Dansk Energi tegner et alt for
negativt billede af konse-
kvenserne ved at opsplitte el-
selskaberne. 

Sådan lyder kritikken fra
internationale forskere og
Forsyningstilsynets direktør,
Carsten Smidt.

»Jeg forstår simpelthen
ikke, hvordan man kan
komme frem til sådan en
konklusion,« siger Carsten
Smidt.

Konkurrenceanalyse
Myndighederne er ved at
lægge sidste hånd på en
konkurrenceanalyse, der
bl.a. undersøger fordele og
ulemper ved at opsplitte el-

selskaberne. Dansk Energi
er stærk modstander af en
opsplitning og har under-
vejs brugt forskningsrap-
porten til at advare imod en
sådan over for blandt andre
Forsyningstilsynet og Ener-
gistyrelsen.

En opsplitning vil tvinge
energikoncernerne til at skil-
le sig af med deres elnet. El-
nettene er monopolforret-
ninger, der tjener milliarder
af kroner ind til energikon-
cernerne. 

Samtidig har der været en
række eksempler på dyre
kommercielle fejlinvester-
inger, hvilket udløste kritik
fra bl.a. Landbrug & Føde-
varer, der hellere så, at pen-
gene blev brugt til at sikre
kunderne lavere priser. 

Dansk Energi har betalt
rådgivningsfi��rmaet PWC for
at kortlægge forskningen på
området, herunder erfarin-

gerne fra Holland og New
Zealand, der begge har ind-
ført en tvangsopsplitning.

PWC allierede sig med en
forsker fra Cambridge Uni-
versity i Storbritannien, og de
konkluderede, at det er
»højst usandsynligt«, at en
opsplitning vil få en positiv
eff��ekt i Danmark.

»Der er intet empirisk be-
læg for en positiv eff��ekt fra
Holland og New Zealand. En
ejermæssig opsplitning kan
få en negativ eff��ekt på både
konkurrence og stabilitet,«
skrev de på baggrund af en
gennemgang af 60 studier. 

Positive erfaringer
Det eneste af de 60 studier,
der har undersøgt erfarin-
gerne i Holland efter op-
splitningen, er lavet af de to
hollandske forskere Machiel
Mulder og Bert Willems.
Begge mener dog, at erfarin-

gerne i Holland har været
positive.

»Jeg mener, at opsplitning
er en virkelig god idé. Jeg er
meget uenig med kon-
klusionen i rapporten (fra
PWC, red.),« siger Machiel
Mulder.

Et andet studie, der har
undersøgt erfaringerne fra
New Zealand, er lavet af Dai-
sy Shen. Det er ifølge forfat-
teren så gammelt, at det mu-
ligvis er unfair at bruge det
som reference i dag. 

De to forskere bag PWC-
rapporten, Paul Nillesen og
Michael G. Pollitt, mener, at
det giver sig selv, at ikke alle
forfattere bag studierne vil
være enige i konklusioner-
ne. 

Dansk Energi oplyser, at
organisationen bestilte rap-
porten for at sikre, at debat-
ten om opsplitning foregår
på et oplyst grundlag.

I en fortrolig præsentation
fortalte to forskere hyret af
Dansk Energi om erfaringerne
med opsplitning af elselskaber
i Holland og New Zealand.
Intet var ifølge forskerne
gået som forventet. 

Eksperter og tilsynsdirektør modsiger
rapport om opsplitning af elselskaber

Jeg forstår simpelthen
ikke, hvordan man kan
komme frem til sådan
en konklusion.
CARSTEN SMIDT, 
DIREKTØR,
FORSYNINGSTILSYNET

JAKOB MARTINI
JESPER HØBERG
jakob.martini@fi��nans.dk
jesper.hoberg@fi��nans.dk
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Professor Bent Ole Gram
Mortensen følte sig helt træt,
da han læste e-mailen. 

Dagen forinden havde han
udtalt off��entligt, at det måske
var ved at være tid til, at poli-
tikerne burde overveje »det
helt store skridt«: at kræve el-
selskaberne splittet op. 

Der havde været lidt for
mange indikationer på, at
monopolforretningerne må-
ske ikke blev holdt ordentligt
adskilt fra de kommercielle
aktiviteter, mente han. Nu
var der tikket en e-mail ind
fra en chefkonsulent i elsel-
skabernes interesseorganisa-
tion, Dansk Energi. 

»Jeg tænker, at en så klar
politisk anbefaling fra en vel-
renommeret energi-jurapro-
fessor næppe fremsættes
uden veldokumenteret forsk-
ningsmæssigt belæg,« skrev
chefkonsulenten og udbad
sig professorens dokumenta-
tion. 

Han vedlagde samtidig et
link til en rapport fra Cam-
bridge University. 

Den dokumenterede –
skrev chefkonsulenten – at
der »næppe eksisterer en
samlet gevinst for forbruger-
ne ved at gennemtvinge ejer-
mæssig adskillelse i elsekto-
ren«.

»Jeg hører gerne dine re-
fl��eksioner over dette Cam-
bridge-paper,« tilføjede han. 

Bent Ole Gram Mortensen
valgte ikke at følge chefkon-
sulentens opfordring. Han
var jurist og ikke økonom,
svarede han tilbage. 

Havde professoren trykket
på linket til Cambridge-un-
dersøgelsen, kunne han læ-
se, at den var lavet med øko-
nomisk støtte fra Dansk
Energi. Undersøgelsen ind-
går i interesseorganisatio-
nens arbejde for at undgå
netop den opsplitning, som
Bent Ole Gram Mortensen
anbefalede politikerne at
overveje. 

Forsyningstilsynets direktør, 
Carsten Smidt, lyttede med, 
da en rapport om opsplitning 
af elselskaber blev fremlagt. 
Foto: Stine Bidstrup

Energikoncerner tjener milliarder
på monopolkunder 
– nu slås de for ikke at miste dem

Interesseorganisatio-
nen Dansk Energi hyre-
de PWC til at lave en
forskningsrapport, som
efterfølgende blev præ-
senteret for nøgleper-
soner hos relevante
myndigheder.

JESPER HØBERG
jesper.hoberg@fi��nans.dk

Fortsættes side 8
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Professoren er ikke den
eneste, der har gjort sig så-
danne tanker. 

Politiske anbefalinger 
Siden 2018 har en række
myndigheder været i gang
med en såkaldt konkurrence-
analyse, der inden foråret
2020 skal komme med politi-
ske anbefalinger og kortlæg-
ge fordele og ulemper ved en
opsplitning af elselskaberne.

En anden mulighed er at
skærpe reguleringen for at få
mere vandtætte skotter mel-
lem monopolselskaber og
kommercielle aktiviteter. 

Analysen blev iværksat af
den tidligere klima- og ener-
giminister Lars Christian Lil-
leholt (V) på et bagtæppe af
mediehistorier om bl.a. fejl-
investeringer i elselskaberne. 

Ender det med en opsplit-
ning, vil det betyde, at elnet-
selskaberne, der ejer led-
ningsnettet ud til vores alle-
sammens stikkontakter, skal
have nye ejere. 

På den måde vil der ske en
adskillelse mellem elselska-
bernes monopolforretning
og de kommercielle aktivite-
ter. En opsplitning vil også
fratage energiselskaberne et
af deres helt store guldæg.
Selv om elnettene på grund
af deres monopolstatus er
underlagt indtægtslofter, der
skal beskytte kunderne imod
at blive pelset, har det nemlig
ikke forhindret dem i at tjene
store millionbeløb.

Nichemediet Energiwatch
har f.eks. tidligere regnet sig
frem til, at de 10 største elnet-
selskaber har betalt 11,4 mia.
kr. i udbytter til deres moder-
selskaber fra 2010 til 2018. 

Igangsættelsen af konkur-
renceanalysen fi��k Dansk
Energi til at trække i arbejds-
tøjet. 

Organisationen hyrede re-
visions- og konsulentfi��rmaet
PWC til at kortlægge forsk-
ning og erfaringer fra de to
eneste andre lande, der har
gennemført en opsplitning af
elselskaberne. 

Arbejdet blev lavet i samar-
bejde med professor Michael
G. Pollitt fra Cambridge Uni-
versity, og efter at have gen-
nemgået omkring 60 studier
formulerede de en konklu-
sion, der ikke kunne misfor-
stås. 

Usikre fordele
Der var intet belæg for, at en
opsplitning af elselskaberne
havde haft en positiv eff��ekt.
Snarere tværtimod, skrev de.
Derfor var det også usand-
synligt, at en tilsvarende op-
splitning vil føre noget godt
med sig i Danmark. 

I september 2018 invitere-
de Dansk Energis direktør,
Lars Aagaard, 12 direktører
og chefer fra Finansministe-
riet, Energiministeriet, Ener-
gistyrelsen, Forsyningstilsy-
net og Konkurrence- og For-
brugerstyrelsen til et lukket
seminar, hvor en partner fra
PWC, Paul Nillesen, og Mi-
chael G. Pollitt skulle præsen-
tere deres konklusioner. 

»Begge har i over 20 år ar-
bejdet med regulering af

energisektoren og har indgå-
ende viden om erfaringerne
fra New Zealand og Holland,«
skrev Lars Aagaard i indby-
delsen. 

På det lukkede seminar
fremlagde de to deres kon-
klusioner på slides, der var
markeret »Strictly Private
and Confi��dential«. 

Fordelene ved en opsplit-
ning var usikre. Det eneste,
der med sikkerhed kunne
fastslås, var, at en opsplitning
ville være forbundet med
store omkostninger, fi��k tilhø-
rerne at vide. 

Et andet slide tog udgangs-
punkt i erfaringerne fra Hol-
land og New Zealand, der
tvang elnet og elselskabernes
kommercielle aktiviteter fra
hinanden i henholdsvis 2009
og 1998. Stort set intet var gå-
et som forventet, og de dårli-
ge konsekvenser blev frem-
hævet med røde krydser i et
skema. 

60 studier gennemgået
Blandt tilhørerne i Dansk
Energis lokaler på Frederiks-
berg sad Forsyningstilsynets
direktør, Carsten Smidt. 

Tilsynet er en af de myn-
digheder, der er involveret i
arbejdet med konkurrence-
analysen, men direktøren
har i dag ikke meget tilovers
for konklusionerne. 

Forklaringen er, at Nille-

sens og Pollitts konklusioner
bygger på en gennemgang af
andre studier, og disse er li-
stet op i Cambridge-rappor-
ten. Ifølge denne er 60 studi-
er gennemgået, hvoraf 23
omhandler konsekvenserne
af en opsplitning af elnet fra
den kommercielle forret-
ning. 

De fl��este beskæftiger sig
med emnet på et teoretisk ni-
veau, mens et mindretal er
såkaldte empiriske studier,
der tager udgangspunkt i
konkrete erfaringer, og det
eneste empiriske studie, der
beskæftiger sig specifi��kt med
erfaringerne i Holland, er la-
vet af Bert Willems og Machi-
el Mulder. 

Deres studie omtales i
Cambridge-undersøgelsen
som et, der har påvist positi-
ve erfaringer på
leveringssikkerheden, mens
undersøgelsen undlader at
drage konklusioner ud af stu-
diet på de øvrige parametre. 

Carsten Smidt har læst det
hollandske studie, og han
mener, at det nærmest peger
i stik modsatte retning af det
billede, der blev tegnet på det
lukkede seminar i Dansk
Energi i 2018.

»Det hollandske studie vi-
ser en udvikling med større
innovation i form af større
udbud af grønne produkter,
lidt mindre fortjeneste ind-
regnet i priserne og færre for-
brugerklager. Det tyder på en
gunstig udvikling i det hol-
landske detailmarked,« siger
han. 

Carsten Smidt mener end-
videre, at studiet påviser en
større variation mellem pri-
serne, hvilket tyder på, at der
er plads til bedre konkurren-
ce. 

»Der er i undersøgelsens
periode fra 2008 til 2014 sket
mange ændringer på det hol-
landske marked, og det kan
være svært at sige, hvilke for-
hold der skyldes hvad. Men
samlet set tyder det på en
gunstig udvikling,« siger
han. 

Mere innovation
Bert Willems og Machiel Mul-
der undersøgte det holland-
ske elmarked i 2016. Ifølge
Willems afholdt de sig fra at
konkludere på årsagssam-
menhænge, netop fordi sek-
toren har gennemgået store
forandringer, hvorfor det var
svært at knytte en udvikling
til bestemte begivenheder. 

Han vurderer dog i dag, at
erfaringerne har været gode,
fordi opsplitningen har skabt
mere innovation i elselska-
berne.

Machiel Mulder er enig.
Han har en fortid som chef-
økonom hos de hollandske
energimyndigheder, og i dag
er han leder af Centre for
Energy Economics Research
ved universitetet i Gronin-
gen. 

Han fremhæver, at elnet-
selskaberne er blevet mere
fokuserede på deres kerne-
funktion, som er at drive og
vedligeholde elnettet. Kon-
kurrencen mellem de kom-
mercielle elhandlere er skær-

pet, mens forsyningssikker-
heden er forblevet høj, siger
han. 

Netop forsyningssikker-
heden blev brugt som et ar-
gument for ikke at gennem-
føre en opsplitning, siger
han. 

Dertil kommer, at det er
blevet lettere for virksomhe-
der og privatpersoner at blive
koblet til elnettet, hvilket i
professorens optik er et væg-
tigt argument i en tid, hvor
stadig fl��ere decentrale enhe-
der som vindmøller og sol-
celler skal kobles på elnettet.

»De argumenter, som der
var imod en adskillelse, før
beslutningen blev truff��et, har
vist sig at være forkerte,«
siger Machiel Mulder. 

I perioden fra april 2018 til
april 2019 skiftede 1,6 milli-
oner hollandske kunder el-
selskab. Det er mere end en
fordobling siden opsplitnin-
gen i 2009. 

10 år før Holland var New
Zealand ifølge PWC det første
land i verden til at tvinge
energiselskaberne til at split-
te op. Det har på fl��ere områ-
der resulteret i en utilsigtet
udvikling, hvor markedet
blev centraliseret på få aktø-
rer. 

Kombinerede studier
Daisy Shen lavede en under-
søgelse af erfaringerne i
New Zealand i 2012, som Nil-
lesen og Pollitt ligeledes har
refereret til, men Daisy Shen
mener, at markedet er ble-
vet langt mere velfungeren-
de siden da, og at studiet
derfor måske er unfair at

bruge i en dansk debat om
opsplitning.

Paul Nillesen oplyser i et
skriftligt svar, at hans og Pol-
litts rapport bygger på mere
end 60 studier, hvorfra de har
forsøgt at sammenfatte ho-
vedlinjerne. Derfor er det na-
turligt, at nogle af forfatterne
bag disse studier vil være ue-
nige i konklusionen, mener
han. 

Og hovedlinjerne peger alt-
så ifølge Paul Nillesen på, at
der er fl��ere ulemper end for-
dele forbundet med en op-
splitning. 

Han afviser at pege på et
specifi��kt studie, der under-
støtter hans udlægning af er-
faringerne i Holland. Det er
en kombination af alle studi-
erne, der har ledt frem til
konklusionerne, påpeger han
og tilføjer, at studierne er
kombineret med hans og Pol-
litts egen empiriske doku-
mentation. 

Hverken Dansk Energi eller
Paul Nillesen har svaret på,
hvad brancheorganisationen
har betalt for arbejdet, men
Nillesen oplyser, at betalin-
gen ikke har været betinget
af, at han og Pollitt ville nå et
bestemt resultat. 

Ifølge Dansk Energi har
brancheorganisationen kun
betalt for en rapport på
PWC-papir. 

Efterfølgende har de to
forfattere selv genbrugt ar-
bejdet til at udgive det som
et arbejdspapir fra Cambrid-
ge, og Paul Nillesen håber at
kunne få det optaget i et
videnskabeligt tidsskrift i
løbet af dette kvartal.

Imens arbejder de danske
myndigheder videre på den
konkurrenceanalyse, der skal
vurdere fordelene og ulem-
perne ved at kræve elselska-
berne splittet op. 

Dansk Energi advarer om,
at et krav om opsplitning
kan gå ud over den grønne
omstilling, fordi det vil
svække energiselskabernes
investeringsmuligheder.
Samtidig vil det medføre
højere priser for elkunder-
ne, fordi de vil gå glip af de
stordriftsfordele, der er for-
bundet med at være en del
af en større koncern.

»De konkrete erfaringer
fra New Zealand og Holland
tyder ikke på en positiv ef-
fekt ved ejermæssig un-
bundling. Snarere tvært-
imod. Det tyder på, at det
bliver dyrere for forbruger-
ne,« skriver Dansk Energi i
en e-mail.

I Forsyningstilsynet vil
Carsten Smidt ikke ud med,
hvad han mener om et op-
splitningskrav. 

»Det er noget, som vi i til-
synet er med til at overveje,
og de overvejelser holder vi
for os selv indtil videre.«

De konkrete erfaringer
fra New Zealand og 
Holland tyder ikke på en
positiv eff��ekt ved ejer-
mæssig unbundling.
Snarere tværtimod. Det
tyder på, at det bliver
dyrere for forbrugerne.
DANSK ENERGI
– I EN E-MAIL

De argumenter, som der
var imod adskillelse, før
beslutningen blev truf-
fet, har vist sig at være
forkerte.
MACHIEL MULDER, 
PROFESSOR,
UNIVERSITETET
I GRONINGEN

Lars Aagaard, adm. direktør i Dansk Energi, stod i september 2018 bag et seminar, hvor 
Cambridge-undersøgelsen blev præsenteret. Foto: Thomas Steen Sørensen/Dansk Energi


